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»افـق گشایی « واجب تر از نـان شب!اگر قرار باشد دور باطل بحران ها خاتمه یابد، چه باید کرد؟
دی ماه سال ۹۸ بود که حسن روحانی، ، در سخنانی 
تاکید کرد: »بلد نیستم بدون ارتباط با خارج، مشکل 
اقتصاد کشور را حل کنم! اگر اقتصاددانی بلد است 
کــه تمام روابط خارجی خراب باشــد، اما اقتصاد 

مملکت هیچ دست نخورد به ما هم بگوید.«
به گــزارش روزنامه صبح اکروز به نقل از فرارو، این 
اظهارات روحانی در آن مقطع با واکنش مخالفان 
دولت همراه شد. در این میان ۲۴ اقتصاددان منتقد 
دولت که احســان خاندوزی، وزیــر اقتصاد دولت 
رئیســی نیز یکی از اعضای ارشــد آن بود، مدعی 
شدند آن ها فرمول غلبه بر مشکلات اقتصاد ایران 
با تکیه بر پتانسیل های داخلی را دارند. آن ها در دو 
مرحله راهکار هایی ۱۰ محوری و ۷ محوری را نیز 
مطرح کردند. بعدتر که احسان خاندوزی به عنوان 
وزیر اقتصاد دولت سیزدهم در شهریور ۱۴۰۰ رای 
اعتماد گرفت، وعده های بزرگــی را برای بهبود و 
سروسامان دادن به مشکلات اقتصادی در وضعیت 
تداوم تحریم ها داد. حالا بیش از ۱۵ ماه از روی کار 
آمدن دولت جدید و وعده های حل مشکلات اقتصاد 
کشور بدون برجام می گذرد، اما آن چه مشاهده نشده 
و در جریان نیست، بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
است. به جرات می توان گفت که نه تنها مشکلات 
اقتصــادی حل نشــده، بلکه شــاهد »هم افزایی 
بحران ها« در ســطوح مختلف نیز هستیم. امروزه 
دیگر بر کسی پوشیده نیست که بر هر حوزه ای اعم 
از سیاست داخلی، سیاست خارجی، اقتصاد، اجتماع 
و حتی فرهنگ انگشت گذاشته شود، سطح قابل 

توجهی از بی نظمی قابل مشاهده است.
امــا نکته قابل تامل این اســت کــه در مواجهه 
با وضعیــت بی نظمی در بــازار ارز، خودرو، طلا، 
سینما، معیشت و... مقام های دولت سیزدهم ریشه 
مشکلات را به سه موضوع ارجاع می دهند: عملکرد 
نامناسب دولت سابق )روحانی(، ناآرامی های اخیر 
و ارائه آمار نادرست از سوی مخالفان دولت. برای 
نمونــه اخیرا علی صالح آبــادی، رئیس کل بانک 
مرکزی، تاکید کرده که ناآرامی های اخیر کشــور 

یکی از دلایل ایجاد انتظارات تورمی بوده است.
در مجموع آن چه اکنون شاهد هستیم مجموعه ای 
از بحران های در هم پیچیده و چند سطحی است 
که شهروندان را به ســوی باور غیرقابل حل بودن 
مشکلات ســوق داده اســت. در نتیجه این روز ها 
شاهد رفتار های هیجانی مردم در سطحی گسترده 
نسبت به بی نظمی های اقتصادی کشور هستیم. در 
مهم ترین نمود با افزایش نرخ دلار، در روز های اخیر 
شاهد هجوم شهروندان برای تبدیل سرمایه ریالی 
خود به ارز خارجی یا طلا و ســکه هستیم. در این 
بین، وعده های مسئولین برای بهبود وضعیت نیز با 
حداقلی ترین استقبال ها مواجه شده است. حالا عموم 
جامعه، متخصصان و حتی دولتی ها نیز به این باور 
رســیده اند که ادامه وضعیت بر روال کنونی ممکن 
نیست. در تمامی این سطوح نیز در چند وقت اخیر 
بر ضرورت انجام اصلاحات و بهبود اوضاع تاکید شده، 
اما اکنون مساله این است که اگر قرار بر این باشد که 
اوضاع بهتر شود و دور باطل بحران کنونی خاتمه پیدا 
کند، چه باید کرد؟ ظاهرا در این که اصلاحاتی جدی 
باید صورت بگیــرد، تردید چندانی وجود ندارد، اما 
استدلال این است که حتی قبل از آغاز هر برنامه ای 
برای انجام اصلاحات، ضروریست در سطوح مختلف، 
»افق گشایی« صورت بگیرد. بدین معنا که ترسیم 
افق های جدید در حوزه های مختلف، پیش نیاز ورود 
به عرصه اصلاحات در آینده است. در باب چیستی 
افق گشایی ها نیز می توان به سطوح پنج گانه ذیل با 

تامل در کاستی ها اشاره داشت.
افق گشایی در سیاست داخلی با چشم انداز 

بازگرداندن مشارکت سیاسی
در چند ماه اخیر وضعیتی از انسداد و تعلیق سیاسی 
در کشور فراگیر بوده که عملا زمینه هر گونه اقدام 
و تصمیم گیری راه گشا را از نهاد های رسمی سلب 

کرده اســت. عملا صحنه سیاسی کشور با خلاء 
نیرو های میانجی مواجه شده و شاهد شکل گیری 
دوقطبی در مواجه میان نهاد های رسمی با بخشی 
از جامعه هستیم. در نتیجه وضعیت به وجود آمده 
بسیاری از ناظران سیاسی نسبت به نبود ثبات و 
انســجام در میدان سیاست کشور هشدار داده اند 
و از ضرورت اصلاح در این حوزه ســخن به میان 
آورده اند. آن چه که در ادبیات سیاســی چند سال 
اخیر تحت عنوان یک دست شدن حاکمیت طرح 
شده، از شهریور ۱۴۰۰ با در دست گرفتن دو قوه 
مجریه و مقننه توســط جناح انقلابی )اصول گرا( 
محقق شد، اما اکنون همین مساله به عاملی برای 

انسداد سیاسی کنونی حاکم شده است.
در وضعیت جاری جریــان میانجی میان بخش 
معترض جامعه و نهاد های رسمی وجود ندارد تا 
خواسته ها و مطالبات آن ها را نمایندگی کند. همین 
امر موجب شده که خشونت در سطحی فراگیر در 
جامعه نهادینه شود. با این تفاسیر، نخستین حوزه 
جدی برای گذار از بحران هــای موجود و خروج 
از چرخــه باطل مدیریت را می تون افق گشــایی 
در سیاســت داخلی ارزیابی کرد. افق گشایی در 
صحنه سیاست داخلی، بر این اساس که زمینه را 
برای بازگشت اعتماد عمومی به آینده سیاست و 
دولت مداری در کشور فراهم کند. این که ماهیت 
و ترکیب دولت و مجلس بــرای جامعه بار دیگر 
اهمیت داشته باشد. اینکه این امید به جامعه تزریق 
شود که اصل نمایندگی همچنان معنا و موضوعیت 
دارد. برای طرح این افق گشایی در مرحله کنونی 
ضروری اســت که چشم اندازی روشن از گشایش 
در صحنه سیاسی کشور از سوی نهاد های رسمی 
به جامعه اعلان شود. می بایست ترسیم شود که 
تکثر و تنوع در گرایش سیاسی جامعه به رسمیت 
شناخته می شــود و یک جریان در پی اثبات این 
نیست که خود را یگانه صاحب خانه معرفی کند. بر 
این مبنا که فضا برای انجام گفتگو میان جریان های 
سیاسی مختلف گشوده خواهد شد و سیاست انکار 
و طرد جریان های خارج از حلقه نزدیک به قدرت، 

کنار گذاشته خواهد شد.
فاصله زمانیِ ۱۴ ماه تا برگزاری انتخابات مجلس 
سیزدهم، یک فرجه مناسب برای نهاد های رسمی 
است که افق گشــایش در فضای سیاسی کشور 
را بــه جامعه بقبولانند. این که مجددا یک جریان 
مشــخص صحنه گردان انتخابات باشــد، نه تنها 
گشایشی را ایجاد نخواهد کرد، بلکه وضعیت انسداد 
سیاسی جاری را بیش از بیش تقویت خواهد کرد. 
به رسمیت شناختن هویت های متفاوت سیاسی 
و آغاز گفتگو میان جریان های سیاســی و حتی 
متخصصان دانشــگاهی فعال در میدان سیاست، 

می تواند مقدمه ای برای این افق گشایی باشد.
افق گشایی اجتماعی برای ترمیم اعتماد عمومی

در قاموس مطالعات جامعه شناسی سیاسی، همواره 
از ســرمایه اجتماعی به عنــوان مهم ترین مولفه 
قدرت یک دولت یا نظام سیاســی یاد می شــود. 
در ایــن بین، اعتماد عمومی، مهم ترین ســرمایه 
اجتماعی است که از سوی متخصصان این حوزه 
مورد توجه قرار می گیرد. بدین شرح که هر اندازه 
اعتماد عمومی شهروندان یک جامعه به نهاد های 
رسمی و تصمیم گیرندگان بیشتر باشد، کارآمدی 
آن نظام سیاسی در ســطحی بالاتر قرار دارد. در 
میانه ناآرامی های اخیر، بزرگ ترین موضوعی که از 
سوی متخصصان دانشگاهی و ناظران سیاسی در 
رابطه میان جامعه و نهاد های رســمی مورد توجه 
قرار گرفت، کاهش اعتماد عمومی به پایین ترین 
سطح ممکن بود؛ لذا اکنون این مساله قابل طرح 
اســت که برای جبران ایــن وضعیت که می تواند 
زمینه مهمی برای اصلاح روند و خروج از دور باطل 
بحران ها باشد، چه می بایست انجام داد؟ بر اساس 
آن چه که از نظر گذشت، مهم ترین اصلاح در حوزه 
اجتماعی می بایست در مسیر ترمیم اعتماد عمومی 

باشد. اما بر کسی پوشیده نیست که ترمیم اعتماد 
عمومی نیازمند اجرایی شدن یک طرح اصلاحی 
بلندمدت و چند ســطحی با بهره گیری از تمامی 
لوازم و ابزار های ممکن اســت. بنابراین، مهم ترین 
افق گشایی اجتمامعی در کوتاه مدت )یا در وضعیت 
اضطرارا کنونــی( که تا حدی آرامش و ثبات را به 
جامعه بازمی گرداند، در حــوزه اینترنت و فضای 
مجازی است. بدین شرح که بازی با سیم اینترنت 
و فیلترینگ پیام رسان هایی همانند اینستاگرام که 
نقشی جدی در معیشت و زندگی مردم داشتند و 
دارند به حداقل ممکن کاهش پیدا کند. هر چند 
شاید این باور امنیتی همچون در دستور کار باشد 
که برداشتن فیلترینگ می تواند مخل امنیت باشد، 
اما این موضوع می تواند زمینه ساز گشایش بزرگ 
در حوزه اجتماعی باشــد و احساس اراده قطعی 
حاکمیت برای انجام اصلاحات را به جامعه تزریق 
کند. در حقیقــت، بزرگ ترین موضوع کنونی این 
است که بخشی بزرگ از جامعه چنین می پندارد که 
وضعیت قابل اصلاح نیست و اعتمادی به برنامه ها 

و تصمیمات نهاد های رسمی ندارد. همین قاعده 
است که در وضعیت کنونی افق گشایی اجتماعی 
از طریق تغییر نگاه به فیلترینگ و اعمال محدودیت 
در اینترنت را به شــکل جدی مطرح می کند. این 
تغییر نگاه جامعه را تا حدود زیادی نسبت به در راه 

بودن اصلاحات در آینده امیدوار نگه می دارد.
افق گشایی اقتصادی با بازگشت متخصصان به صحنه

حــوزه اقتصــاد و معیشــت بزرگ تریــن نمود 
کژکارکــردی برنامه هــا و سیاســت گذاری های 
دولت در جامعه اســت. در چند وقت اخیر نیز به 
صورت مشهود شهروندان شاهد اتفاقات تورمی در 
حوزه های مختلف اعم از بازار های ارز، خودرو، سکه 

و طلا، مواد غذایی، مسکن و... هستند.
این کــه تنهــا در ۲۰ روز قریب بــه ۴۰ درصد 
خودرو های داخلی گران می شوند یا ارزش ریال با 
کاهش محسوس مواجه می شود، بدون واسطه و 
مستقیم زیست روزمره شهروندان را متاثر می کند. 
از دیدگاه بســیاری از اقتصاددانان نیز مشکلات 
و بی ثباتی هــای ایــن حــوزه مهم ترین محرک 
نارضایتی ها و پشت پرده اصلی ناآرامی های اخیر 
نیز بوده اســت. اما این گزاره بر اساس تجربیات 

چند دهه اخیر و نیز مبانی علم اقتصاد قابل طرح 
و دفاع است که مشکلات کشور در حوزه اقتصادی 
نه با دســتور های دولتی و نه در کوتاه مدت قابل 
رفع نبوده و نخواهند بود. این که یک دولت چنین 
بپندارد که معجزه ایی را در جیب دارد و می تواند 
یکباره تمامی امور را سامان ببخشد، بیشتر کارکرد 
انتخاباتی دارد تا واقعــی. بنابراین، حداقلی ترین 
مساله این اســت که در حال حاضر امکان انجام 
اصلاحات بزرگ، حداقــل در کوتاه مدت ممکن 
نیست، اما همچنان مساله این است که چه اقدامی 
صورت بگیرد که جامعه نسبت به بهبود مشکلات 
در این حوزه امیدوار باشد؟ پاسخ این پرسش همان 
موضوعی است که تحت عنوان افق گشایی در حوزه 
اقتصادی می توان از آن یاد کرد. ترســیم یک افق 
جدید در این حوزه، می تواند بر مبنای بازگشــت 
متخصصان به عرصه مدیریــت و تصمیم گیری 
باشد. متخصصانی که با زبان ساده قواعد پیچیده 
علم اقتصاد و ریشــه مشکلات اقتصادی کشور را 
با مردم در میــان بگذارند. متخصصانی به حوزه 

تصمیم گیری راه پیدا کنند که حداقل باور داشته 
باشند که با طرح شعار و وعده های بزرگ نمی توان 
اقتصاد بحران زده کشــور را مدیریت کرد. کسانی 
که حداقل مفاهیمی همانند تورم، بیکاری، رشد 
اقتصادی را با الفاظی جدید تغییر ندهند. زمانی که 
وزیر اقتصاد یک کشور در اوج تورم های محسوس 
بر سفره و معیشت مردم، بگوید وضعیت مناسب 
است و چرخ اقتصاد در مسیر صحیح خود پیش 
می رود، فارغ از افزودن نارضایتی و حتی خشــم 
عمومی هیچ کارکرد دیگری نخواهد داشت. همین 
که جامعه چنین بپندارد که متخصصان اقتصادی 
کار را در دســت گرفتــه، می تواند زمینه ای برای 

بازگشت اعتماد جامعه در حوزه اقتصادی باشد.
افق گشایی در سیاست خارجی با شاه کلید بازگشت 

به دیپلماسی
در کنار حوزه های داخلی، طی دهه های گذشته 
همواره موضوع سیاســت خارجی و نگاه ایران با 
جهان خارج، یکی از مولفه های کلیدی در مناسبات 
میان مردم و نهاد های رسمی بوده است. حتی شاید 
در این حوزه، جامعه ایرانی به یکی از سیاسی ترین 
مردمان جهان تبدیل شده باشند و به شکل روزانه 
تحــولات این حوزه را در کانــون توجه قرار داده 
باشند. طی سالیان اخیر همواره یکی از محور هایی 
که به جامعه احساس امید به اصلاح امور و گشایش 
در صحنه داخلی را تزریق کرده، حل مسائل ایران 
با جهان خارج بوده اســت. البتــه این موضوع از 
سوی ناظران سیاسی نیز مورد تاکید قرار گرفته 
که برای هر گونه گشــایش و بهبود در وضعیت 
داخلــی نیازمند حل مشــکلات و رفع تحریم ها 
در داخل هستیم. تجریه یک سال و نیم گذشته 
نشان داده که بدون توجه به رفع تحریم ها ایجاد 
تحول بزرگ در ســاختار اقتصادی کشور ممکن 
نخواهد بود. بنابراین، ضروری به نظر می رسد که 
در راستای رفع دور باطل بحران های فراگیر شده 
بر کشور، افق گشایی در حوزه سیاست خارجی نیز 
در دستور کار قرار بگیرد. ترسیم افقی بر این مبنا 
که دولت ایران اراده ای جدی برای بازگشت به میز 

مذاکره و به امضا رساندن برجام دارد.
همین که به جامعه این احساس تزریق شود که 
زمینه برای احیای مجدد برجام فراهم شــده و از 
درون آن احتمالا شاهد گشایش هایی برای حوزه 
معیشــت و اقتصاد داخل کشــور خواهیم بود، 
می توانــد به جامعه امید و آرامش را تزریق کند و 
حتی تاثیری روانیِ ایجابی ای نیز بر بازار های تورمی 

در حوزه های مختلف اقتصادی داشته باشد.
افق گشایی فرهنگی با برداشتن دیوار خودی و 

غیرخودی
حوزه فرهنگی نیــز این روز ها در بحرانی عمیق 
فرو رفته است. رابطه میان فعالان حوزه فرهنگ 
با انســداد سیاسی حاکم بر کشور، به شکلی در 
هم تنیده به انفعال کشیده شده است. حتی به 
جرات می توان این حوزه را پرچالش ترین حوزه، 
با بیشــترین بازنمایی در میان جامعه دانست. 
چرا که فعالان حوزه فرهنگ، اکثرا تحت عنوان 
سلبریتی هایی شناخته می شــوند که رفتارها، 
مواضع و کنش هایشــان خواســته یا ناخواسته 
در جامعه بازنشــر و دیده می شــود. این که هر 
روز داســتان یک سلبریتی جدید و یک موضوع 
جدید در این حوزه مطرح می شود، به هیچ عنوان 
عادی نیست. اما برای افق گشایی در این حوزه نیز 
ضروریست در گام اول نگاه خودی و غیرخودی از 
سوی نهاد های رسمی دگرگون شود. این که هر 
روز حلقه غیرخودی ها بیشتر شود و به عبارتی 
یک سر فعال فرهنگی جدید در لیست سیاه قرار 
بگیرد، تنها در مسیر دامن زدن به بحران بوده و 
خواهد بود؛ لذا ضروریست قبل از انجام اصلاحات 
بزرگ در این حوزه، عرصه انکار غیرخودی ها دچار 

دگرگونی شود.

مشکلات کشور با دستور های دولتی و در کوتاه مدت قابل رفع نبوده و نخواهند بود. 
این که یک دولت چنین بپندارد که معجزه ایی در جیب دارد و می تواند یکباره تمامی 

امور را سامان ببخشد، بیشتر کارکرد انتخاباتی دارد تا واقعی. مساله این است که 
چه اقدامی صورت بگیرد تا جامعه نسبت به بهبود مشکلات امیدوار باشد؟ قبل از 

آغاز هر برنامه ای برای انجام اصلاحات، ضروریست افق گشایی صورت بگیرد

,,

افشاگری نماینده مجلس علیه دولت رئیسی؛  خودسرانه، ردیف های »مصارف« بودجه را تغییر دادند
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: 
سازمان برنامه و بودجه خودسرانه ردیف های 
بودجــه را تغییــر داده که ایــن کار در ۴۳ 
ســال اخیر اصلاً سابقه نداشته است. حسن 
محمدیاری، با انتقاد از عملکرد سازمان برنامه و 
بودجه در تخصیص بودجه سال ۱۴۰۱، اظهار 

داشــت: مجلس منابع را در جریان بررسی 
بودجه تعریف کرد و محقق شده، اما مصارف 
آن تغییر پیدا کرده است. وی با تاکید بر اینکه 
به هیچ وجه قابل قبول نیســت که سازمان 
برنامه و بودجه خودسرانه ردیف های بودجه را 
تغییر دهد، گفت: بخش اعظمی از پروژه های 

مناطق کم برخوردار که نیاز به تزریق اعتبار 
داشتند، به حاشیه رفته است. این نماینده با 
بیان اینکه سازمان برنامه و بودجه پاسخگو 
نیست، تصریح کرد: مسئولان سازمان برنامه و 
بودجه باید عدالت، انصاف و توازن را در توزیع 

امکانات و اعتبارات رعایت کنند. لی
داخ

ست 
سیا
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چرا ابوظبی تغییر در سیاست خارجی را در دستور کار قرار داده است؟

چهره فمینیستی امارات
منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا به عنوان 
الگو و نمونه در مورد حقوق زنان شناخته 
شده نبوده اســت. تازه ترین گزارش درباره 
شکاف جنسیتی جهانی نشان می دهد که 
منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا دومین 
شــکاف جنســیتی بزرگ در مقایسه با 
ســایر مناطق جهان را تجربه کرده و تنها 
کشورهای جنوب آسیا در جایگاه پس از آن 
قرار دارند. به گزارش فرارو به نقل از نشنال 
اینترست، با این وجود، موقعیت نسبتا قوی 
امارات متحده عربی در چندین رتبه بندی 
توانمندســازی زنان به افتخاری برای آن 
کشــور تبدیل شده اســت. این موضوع 
نقطه ای اساسی در استراتژی دیپلماتیک 
در حال تحول آن کشور محسوب می شود. 
امارات متحده عربــی همزمان به یکی از 
حامیــان اصلی برنامه زنان، صلح و امنیت 
)WPS( در مجامع دیپلماتیک بین المللی 
تبدیل شــده و جــای خــود را در میان 
مجموعه ای از پیشــتازان قابل اعتماد این 
چارچوب از جمله کشورهای شمال اروپا و 

کانادا پیدا کرده است.
در ســال ۲۰۱۴ میــلادی »مارگــوت 
والســتروم« وزیر امورخارجه سوئد اعلام 
کرد که کشــورش »سیاســت خارجی 
فمینیستی« را در پیش خواهد گرفت که 
هدف آن اعمال دیدگاه برابری جنسیتی در 
موضوعات حقوق، منابع و نمایندگی است. 
با این وجود، به نظر می رســد که اشتهای 
سیاســی برای پایبندی به این تعهدات از 
آن زمان به این سو کاهش یافته زیرا وزیر 
امور خارجه جدید ســوئد در اکتبر سال 
جاری دولت سوئد را از سیاست مشخص 
فمینیســتی خود دور کرد و اظهار داشت 
که به »برچسب زنی« روی مقولات باوری 
ندارد چرا که این کار همواره برای »پوشاندن 

محتوا« صورت می گیرد.
در چارچوب این تغییر چشم انداز و تنها یک 
ماه پیش از اعلام رویکرد تازه سوئد، ابوظبی 
میزبان کنفرانس بین المللی سازمان ملل 
در مورد زنان، صلح و امنیت بود که امارات 
متحده عربی آن را اولین کنفرانس سطح بالا 
در این زمینه در خاورمیانه و شمال آفریقا 
اعلام کرد. این صرفا یکی از تازه ترین موارد 
از مجموعه اقداماتی بود که از سوی امارات 
برای تثبیــت جایگاه اش در عرصه جهانی 
صورت گرفت. برای مثال، در سال ۲۰۱۷ 
میلادی زمانی که امارات متحده عربی یک 
اســتراتژی جدید کمک جهانی را منتشر 
کرد که در آن سه اولویت برای کمک های 
خارجی امارات مشخص شد، توانمندسازی 
و حمایت از زنان به طور مشخص در اولین 
بیانیه مطبوعاتی ذکر شد. این اولویت بندی 
شباهت قابل توجهی )حتی اگر سطحی 

باشد( با سیاست خارجی فمینیستی دارد.
در ســال ۲۰۰۰ میلادی شــورای امنیت 
ســازمان ملل قطعنامه ۱۳۲۵ را تصویب 
کرد که خواستار مشارکت بیشتر زنان در 
تلاش های صلح و امنیت شــد. در دو دهه 
گذشته، ۹ قطعنامه اضافی شورای امنیت در 
مورد برنامه زنان، صلح و امنیت به تصویب 
رسیده است. در راستای پیگیری این دستور 
کار هفت کشور دیگر از جمله کانادا، فرانسه، 
مکزیک، اســپانیا، لوکزامبورگ، آلمان و 
شیلی نیز به دنبال تلاش های پیشگام سوئد 
سیاست های خارجی فمینیستی را اتخاذ 
کرده اند. این گونه سیاست ها اما مصون از 
انتقادات نبوده اند. در سال ۲۰۱۵ میلادی 
عربستان سعودی سفیر خود را در استکهلم 

به دلیل انتقاد مارگوت والستروم وزیر امور 
خارجه از سوابق سعودی ها در مورد حقوق 
زنان فراخواند و ادعا کرد که اظهارات او نشان 
دهنده حمله به سیستم حقوقی مبتنی بر 
شریعت بوده است. پس از آن، امارات همراه 
با اتحادیه عرب و شــورای همکاری خلیج 
فارس اظهارات والستروم را محکوم کردند. 
نشریه »نیویورکر« در مقاله ای از آن موضوع 
تحت عنوان »چه کسی از سیاست خارجی 
فمینیستی می ترسد؟« یاد کرد و این فرضیه 
را مطرح نمود که واکنش عربستان سعودی 
نشــان می دهد که ممکن است والستروم 
ترجیح دهد ایده هایش فراتر از اســتکهلم 
گسترش پیدا نکنند. والستروم اخیرا گفت 
که در آن زمان نســبت بــه این موضوع 
آگاه بود که رویکــردش تا حدودی بحث 
برانگیز خواهد بود و می توانست در برخی 
از کشورها بار منفی داشته باشد. در همان 
زمان او از تصمیم اخیر دولت ســوئد برای 
کنار گذاشتن این رویکرد اظهار تاسف کرد 
و گفت: »آشکار است که مشارکت و حقوق 
بیش تر زنان به معنای صلح بیش تر است«. 

جالب اینجاست که امارات متحده عربی که 
هفت ســال پیش در مقابل والستروم قرار 
گرفت امروز از زبانی مشــابه برای حمایت 
از علاقه جدید خود در ترویج دســتور کار 
زنان، صلح و امنیت اســتفاده می کند. به 
نظر می رســد که ایده های والستروم فراتر 
از استکهلم به همسایگی نزدیک عربستان 

سعودی گسترش یافته است.
هیئت دائمــی امارات متحــده عربی در 
ســازمان ملل در پیامی در مــاه اکتبر به 
مناسبت سالگرد تصویب قطعنامه ۱۳۲۵ 
مدعی شد که این کشور »نقش منحصر 
به فردی در تحقــق آرمان های قطعنامه 
ایفا می کند« و تاکید کرد که اولین کشور 
شورای همکاری خلیج فارس بوده که این 
قطعنامه را پذیرفته است. در جهان عرب در 
بعدی گسترده تر تنها تونس، اردن، عراق، 
لبنان، مراکش، فلســطین و یمن چنین 
طرح هایــی را اتخاذ کرده اند و برخی از آن 

کشــورها تنها در نتیجه فشار بین المللی 
ناشــی از اتکا به کمک های توسعه ای این 
کار را انجام داد. از دستاوردهای ذکر شده 
می توان به حمایت امارات متحده عربی از 
برنامه آموزشــی برای حافظان صلح زن با 
محوریت زنان، صلح و امنیت که در زمان 
تصدی امــارات به عنوان رئیس شــورای 
امنیت سازمان ملل متحد در مارس ۲۰۲۲ 
به تصویب رسید اشاره کرد. هم چنین، از 
غرفه ای اختصاص یافته به زنان در رویداد 
اکسپو ۲۰۲۰ میلادی در دبی رونمایی شده 
بود. هم چنین، دفتر ارتباط زنان سازمان 
ملل برای شورای همکاری خلیج فارس در 
ابوظبی واقع شده است. در شاخص ۲۰۲۱ 
برنامه زنان، صلح و امنیت که کشورها را از 
نظر وضعیت زنان، امنیت و دسترســی به 
عدالت رتبه بنــدی می کند امارات متحده 
عربی با اســترالیا در رتبه بیست و چهارم 
از بین ۱۷۰ کشــور قرار گرفته بود و تنها 
ســه جایگاه پایین تر از ایالات متحده قرار 
داشــت. این موضوع نشان می دهد امارات 
تا چه اندازه در زمینه مســائل مرتبط به 

زنان از رقبای عرب خود پیشی گرفته زیرا 
کشورهای عربی بعدی در آن فهرست در 

رتبه های بسیار پایین تری قرار داشتند.
قطــر و بحرین در رتبه نــود و هفتم قرار 
داشتند و عربستان سعودی در جایگاه صد 
و دوم جهانی قرار داشت و سایر کشورهای 
عربــی در جایگاهی بین صد و ده تا صد و 
شــصت و نهم قرار گرفته بودند. عملکرد 
مثبت امارات نکته ای است که به صراحت 
در گزارش به عنوان نمونه ای از »وسیع ترین 
تغییرات منطقه ای« و نمونه ای از کشوری 
که جایگاه آن دست کم به میزان ۱۰ درصد 
از سال ۲۰۱۷ به این سو بهبود یافته مورد 
تاکید قــرار گرفته بود. در حالی که امارات 
متحده عربی در جدیدترین گزارش شکاف 
جنســیتی مجمع جهانی اقتصاد در رتبه 
شصت و هشتم قرار دارد آن کشور کماکان 
بالاترین رتبه کشــور خاورمیانه و شمال 
آفریقا را از آن خود ساخته است؛ به استثنای 

اسرائیل . سایر کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس در رتبه های ۱۲۷ تا ۱۳۷ قرار 
گرفته اند. بیش ترین شکاف در خلیج فارس 

به توانمندسازی سیاسی مربوط می شود.
هنگامــی کــه داده هــای مربــوط بــه 
توانمندســازی سیاسی تفکیک می شوند 
امارات در رتبه سی ام قرار می گیرد در حالی 
که نزدیک ترین همسایه شورای همکاری 
خلیج فارس امارات یعنی عربستان سعودی 
در رتبه ۱۳۲ قرار گرفته است. این رتبه به 
دلیل ســهمیه ای است که در سال ۲۰۱۹ 
میلادی برای زنان در شــوراها و مجالس 
تصمیم گیری امــارات در ســال ۲۰۱۹ 
میلادی ایجاد شــد. با این وجود، در مورد 
شاخص مشارکت اقتصادی و فرصت امارات 
متحده عربی وضعیت بدتری در مقایسه با 
کشــورهای عربی دیگر در منطقه داشت. 
برای مثال، از این نظر امارات متحده عربی 
در میان ۱۴۶ کشــور جهان در رتبه ۱۳۲ 
قرار گرفته بود در حالی که بحرین، عربستان 
سعودی و کویت همگی اندکی امتیاز بهتری 
کسب کرده بودند. یک فرد بدبین احتمالا 
خواهد گفت عملکرد مثبت امارات در مورد 
مشارکت زنان صرفا ظاهرسازی ای بوده که 
دولت امارات از طریق اتخاذ اقداماتی مانند 
افزایش تعداد نمایندگان زن خود را به ظاهر 
مترقی نشان داده و تصویری مهندسی شده 
را از خــود به نمایش می گذارد اما در بدنه 

سیاسی زنان فاقد اقتدار واقعی هستند.
هم چنین، چنین فــردی خواهد گفت 
چنین اقداماتی مانــع از دیدن وضعیت 
کارگران زن مهاجر در امارات خواهد شد 
که تحت سیستم کفاله )در این سیستم 
همان فردی که اتباع را استخدام می کند 
و وارد سیستم وزارت کار می نماید کفیل 
و یا سرپرست می شود و آن شخص تنها 
یک فرد منفرد اســت و ویزای کارگران 
خارجی وابسته به نظر کارفرمایان بومی 
می باشد( به ســر می برند. با این وجود، 
واقعیت آن اســت که تلاش امارات برای 
قــرار دادن خود در جایــگاه مدافع بین 
المللی و کلیدی دستور کار حقوق زنان 
برای یک کشــور عربی امری بی سابقه 
بوده است. مسائل مربوط به توانمندسازی 
و حقوق زنان پوشش مفید و نسبتا کم 
هزینه ای را برای دولت ها فراهم می کند تا 
وجهه خود را در عرصه بین المللی تقویت 
کنند. با این وجود، پذیرفتن گفتمان بین 
المللی حقوق زنان و توانمندسازی همواره 
یک پیشــنهاد پیچیده برای دولت های 

عربی بوده است.

با پیش بینی آینده پس از نفت، امارات متحده عربی در سالیان اخیر 
استراتژی دیپلماتیک خود را با هدف قرار دادن موضوع توانمندسازی 

زنان در عرصه داخلی و بین المللی متحول کرده است. استقبال ابوظبی 
از برچسب حمایت از برنامه زنان، صلح و امنیت ممکن است به آن کشور 

اجازه دهد تا جایگاهی را در سازمان ملل متحد کسب کند و در مقابل 
پوشش منفی مطبوعاتی حائلی ایجاد کند

,,

حمله نماینده پایداری به وزیر خارجه: مواضع شما در شأن ایستادگی مردم ایران است؟
خضریان، نماینده جبهه پایداری در توئیتی ضمن 
انتقاد ازدیدار و اظهارات امیرعبداللهیان و مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا نوشت: مطمئن 
باشــید مجلس از اجرای دقیق قانون راهبردی 
کوتاه نخواهد آمد. وی در توئیتی نوشت: مواضع 
اخیر طرفین  مذاکره برای  احیای برجام حاکی از 

این اســت که انگار فراموش کرده اند که  آمریکا 
با خروج یک جانبه از برجام، مقصر وضع فعلی 
اســت. و این آمریکا است که برای بازگشت به 
توافقنامه هسته ای، می بایست بدعهدی خود را 
با انجام تعهدات خود که قابل  راســتی آزمایی 
باشــد، جبران کند. در شرایطی که آمریکا به 

عنوان مقصر اصلی، نسبت به مذاکرات احیای 
برجام، اعلام بی نیازی می کند و تروئیکای  اروپا در 
بیانیه ای اقدامات هسته ای، موشکی و منطقه ای 
ایران را »فعالیت های تنش زا« می نامد، اظهارات 
جناب امیرعبداللهیان با بورل چه معنایی جز 

القای ضعف و نیازمندی  ایران دارد؟!

تحلیلِ بهشتی پور درباره احیای برجام؛ 
خبر خاصی نیست!

یک تحلیلگر مسائل بین الملل می گوید امیرعبداللهیان در اردن با بورل 
ملاقات کرده است اما اینکه به نتیجه رسیده یا نه مشخص نیست. قرائن 
و شواهد نشان نمی دهد که شاهد تحول خاصی باشیم. مذاکرات آژانس 

هم در تهران انجام شد ولی نتیجه آن به صورت عمومی اعلام نشد.
سفر یک هیئت از آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران، سفر حسین 
امیرعبداللهیان، به اردن برای شرکت در نشست بغداد ۲ و دیدار با  سفر 
جوزپ بورل و انریکه مورا در حاشــیه این سفر و اظهارات روز گذشته 
کمال خرازی، رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی در ســومین 
نشســت »گفت وگوهای تهران« از مجموعه تحولاتی است که طی 
این هفته در حوزه سیاست خارجی رخ داده است. حسن بهشتی پور، 
تحلیلگر مسائل بین الملل در گفت و گو با »انتخاب« درخصوص اینکه 
آیا می توان همزمانی این تحولات را به عنوان پالس مثبت ایران برای 
ازسرگیری مذاکرات احیای برجام تلقی کرد، گفت: »به دلیل اینکه این 
حرف ها پیش از این هم مطرح شده و به نتیجه نرسیده است، نمی توان 
مدعی ایجاد یک تحولات شد ولی می توان گفت که اعلام آمادگی ایران 
برای گفت و گو مذاکره کردن اســت. اما باید در نظر داشت که طرف 

مقابل آن طور که نشان می دهد، آمادگی لازم را ندارد.«
وی ضمن اشاره به اینکه طرف مقابل منتظر نتیجه تحولات در تهران 
است، افزود: »البته آقای امیرعبداللهیان در اردن با بورل ملاقات کرده 
است اما اینکه به نتیجه رسیده یا نه مشخص نیست. قرائن و شواهد 
نشان نمی دهد که شاهد تحول خاصی باشیم. مذاکرات آژانس هم در 
تهران انجام شــد ولی نتیجه آن به صورت عمومی اعلام نشد. البته 
اینکه مذاکره کنیم و نشان دهیم که اهل گفت و گو هستیم، به ذات 

خود خوب اســت چراکه از نظر 
داخلی یــک واکنش مثبتی به 
تحولات بازار می بینیم، هر چند 
دولت آقای رئیسی می گوید که 
مذاکرات را به ســفره مردم گره 
نمی زنیم ولی واقعیت این است 
که هر زمــان مذاکرات مثبت 

است و به نتیجه می رسد، شاهد واکنش مثبت بازار هستیم و هر زمان 
مذاکرات به بن بست می رسد، واکنش بازارهم منفی است. این نشان 
می دهد که دست غیبی نیست که این دو را به یکدیگر گره بزند. بلکه 
بخشی جو روانی بازار و امید به آینده است که تحت تاثیر گفت و گوها 

و مذاکرات خود را نشان می دهد.«
بهشــتی پور در ادامه خاطرنشان کرد: »در هر صورت به نظر می رسد 
ایران با این موضع گیری ها می خواهد نشان دهد که اهل گفت و گو و 
مذاکره است که این مهم هم پیامی برای داخل دارد و هم پیامی برای 
خارج، مبنی بر اینکه اگر تعهدات شــان را انجام دهند، ما هم آمادگی 
انجام تعهدات خود در چارچوب برجام را داریم. ولی مهم این است که 
به نظر می رسد طرف مقابل آمادگی لازم را برای اینکه تعهدات خود 
را انجام دهد، ندارد.« این کارشناس سیاست خارجی در پاسخ به این 
پرسش که آیا صحبت های کمال خرازی مبنی بر اینکه »بسیاری از 
مسائل که در مذاکرات بوده حل شده و الان تنها مسئله پادمان است 
که البته مطالب مطرح شده، مطالب قدیمی است« را می توان به عنوان 
انعطاف از ســوی تهران تلقی کرد، چراکه به بحث تضمین اشاره ای 
نشده، گفت: »بستگی دارد انعطاف را چه معنا کنیم. در وهله اول باید 
مسئله پادمان را باید تعریف کنیم؛ ایشان می گوید مسئله پادمان حل 
شــده است، پادمان هم یعنی آژانس بر اساس توافقی که با ایران دارد 
که عنوانش ترتیبات اجرایی پیمان NPT و معروف به پادمان هسته ای 
اســت، آژانس می گوید که ایران باید به ســه سوال ما پاسخ دهد، در 
مقابل ایران هم می گوید پاســخ داده ایم ولی آژانس قانع نشده است. 
حال آقای خرازی می گوید که اگر این مسئله حل شود، دیگر چیزی 
باقی نمی ماند. واقعیت این است که چیزهای مقابل یعنی طرف مقابل، 
بپذیرد که تعهداتش را انجام دهد. یعنی آنچه در آخرین پینشهادات 
بورل بوده، ظاهرا نتوانســته نظرات جمهوری اسلامی را تامین کند و 
مشکل فقط پادمان نبوده است.« وی ادامه داد: »حال اگر واقعا به اینجا 
رســیده ایم که درصورتی که پادمان حل شود، باقی مسائل هم حل 
می شود، نقطه خوبی است ولی نمی دانم آیا ما به این نقطه رسیده ایم 
یا خیر. چراکه نه پیشنهادات آقای بورل را منتشر کرده اند و نه نظرات 
ایران در باره آن پیشنهادات. بنابراین نمی توانیم اطمینان داشته باشیم 
که اگر مسئله پادمان حل شــود، باقی مسائل هم حل است. چراکه 
به نظر می رســد در آن مقطع ایران گمان می کرد که جنگ روسیه و 
اوکراین عملا وضعیت بازار انرژی را بهم ریخته و طرف مقابل مجبور 
اســت با ایران به توافق برسد. در آن شرایط ایران تعلل می کرد برای 
رسیدن به توافق تا طرف مقابل حاضر به دادن امتیازهای موردنظر ما 
باشد. ولی متاسفانه مشخص است که این برآورد اشتباه بود و کشورهای 
غربی بازار انرژی را با انواع و اقسام سیاست ها مدیریت کردند. حال باید 

ببینیم که تکلیف برآوردهای دیگرمان چه می شود.«
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ممنوعیت واردات و یک پرسش
وزارت صمت به دنبال انعقــاد موافقت نامه های تعرفه تجاری با 
کشورهای مختلف اســت، اما هنوز مشخص نیست که وضعیت 
همکاری با کشورهای دیگر چگونه خواهد بود؛ آیا مسئولان وزارت 
صمت همچنــان ممنوعیت واردات را اولویت قــرار می دهند یا 
تعرفه های تجاری مقدمه ای خواهد شد برای کاهش محدودیت های 
واردات که از سال ۱۳۹۷ اعمال شده و تاکنون ادامه داشته است.

به گزارش ایسنا، از سال ۱۳۹۷ و در پی مشکلات ارزی در کشور، 
واردات بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا تحت عنوان کالاهای غیرضروری و 
لوکس ممنوع شد. از جمله مهم ترین این کالاها می توان به خودرو، 

لوازم خانگی، پوشاک و اسباب بازی اشاره کرد.
البته وزیر صنعت، معدن و تجارت خرداد ماه گفته بود که حذف 
ممنوعیت واردات ۴ یا ۵ قلم کالا به دولت پیشــنهاد شده که در 
حال بررسی است، اما عمده ساختار ممنوعیت واردات ۲۰۰۰ قلم 
کالا که از سال ۱۳۹۷ تصویب شده، حفظ می شود؛ اما هنوز این 
چند قلم کالا که جزئیات آن ها هم مشخصن نیست، تعیین تکلیف 
نشــده است. هر چند این مقام مسئول در آخرین نشست خبری 
خود در سال ۱۴۰۰ اعلام کرده بود که با واردات در همه حوزه ها 
به میزان حداکثر ۲۰ درصد و با برنامه ریزی برای نسبت صادرات 

به واردات موافق است که ظاهرا تاکنون به نتیجه نرسیده است.
اما اخیرا اخباری از از سرگیری اجرای موافقت نامه تعرفه ترجیحی 
بین ایران و پاکستان منتشر شد. این موافت نامه در سال ۱۳۸۲ 

منعقد شده بود، اما همانطور که اشاره شد از سال ۱۳۹۷ واردات 
بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوع شد و خیلی از کالاهای موجود در 
توافق نامه تعرفه ترجیحی ایران و پاکستان نیز در این لیست قرار 
گرفتند. در نهایت دو هفته پیش تصمیم گرفته شــد که واردات 
تمام کالاهای مرتبط با نظام تعرفه ترجیحی با پاکســتان که در 

سال ۱۳۹۷ ممنوع شده بود، رفع ممنوعیت شود.
 علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر صمت و رئیس ســازمان توسعه 
تجارت، مرداد ماه نیز درباره آخرین اقدامات سازمان توسعه تجارت 
در جهت توسعه روابط تجاری با روسیه، گفته بود که در کمیته اقدام 
ارزی مصوب شده تا هر شرکت و تاجری که به کشورهای اتحادیه 
اوراســیا و روسیه صادرات دارد، می تواند در ازای این صادرات، هر 
نوع کالایی را وارد کند و همچنین ۲۵ درصد مشوق های صادراتی 

به کالاهایی که به روسیه صادر می شود اختصاص یابد.
 وزارت صمت قصد دارد از نظام تعرفه ترجیحی با کشورهای دیگر 
هم اســتفاده کند و بارها این موضوع را اعلام کرده است. یکی از 
مهم ترین این نظم های تعرفه ای نیز با کشورهای اوراسیا است که 
به نظر می رســد بخشی از تولیدکنندگان هم روی آن حساب باز 
کرده اند. اما مشخص نیست که ساختار ممنوعیت واردات با این 

کشورها تا چه حد پایدار خواهد بود.
 برای مثال در پی ازســرگیری تجارت آزاد با پاکســتان، رئیس 
سازمان توسعه تجارت درباره واردات کالاهای ممنوعه از پاکستان  
گفته بود که پاکســتان در بخش صنعتی و تولیدی نقطه قوتی 
ندارنــد که بتواند بازار ایران را بگیرد. امــا در حوزه لوازم خانگی، 
خودرو و لوازم صنعتی یک جریان کالا به پاکســتان که یک بازار 
خوب است، وجود دارد. یعنی می توان گفت مسئولان معتقدند با 
توجه به اینکه پاکستان نمی تواند ساختار ممنوعیت واردات را دچار 
تغییرات جدی کند، تجارت آزاد با آن ها آغاز شده است. اما هنوز 
مشــخص نیست که وضعیت همکاری با کشورهای دیگر چگونه 
خواهد بود. آیا مسئولان وزارت صمت همچنان ممنوعیت واردات 
را اولویت قرار می دهند یا تعرفه های تجاری مقدمه ای خواهد شد 
برای کاهش محدودیت های واردات که از سال ۱۳۹۷ اعمال شده 

و تاکنون ادامه داشته است.
 گفتنی است ممنوعیت های واردات موافقان و مخالفانی دارد. بخش 
زیادی از تولیدکنندگان معتقدند با توجه با هزینه های بالای تولید در 
ایران و سایر محدودیت ها، امکان رقابت با محصولات خارجی را ندارند 
و باید شرایط برابر با تولیدکنندگان کشورهای مبدا واردات برای آن ها 
فراهم شود. همچنین تولید داخل از نظر ایجاد اشتغال و سرمایه گذاری 
هم برای کشــور اهمیت دارد. در مقابــل مخالفان ممنوعیت واردات 

معتقدند این وضعیت حق انتخاب تولیدکننده را زیر سوال می برد.

وزیر توپ افزایش قیمت خودرو را در زمین بازار انداخت
وزیــر صنعت،معدن و تجــارت خاطر 
نشان کرد: افزایش قیمت خودرو متاثر 
از افزایش قیمت تمام شــده تولید آن 
در کارخانه نیســت، بلکه متاثر از نگاه 
مردم به عنوان یک کالای ســرمایه ای 
به خودرو بوده که بــا افزایش نرخ ارز 
به دنبال خرید خــودرو و حفظ ارزش 

سرمایه خود هستند.
به گزارش ایسنا، سیدرضا فاطمی امین 
در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، بیان کرد: سال گذشته ۵/۳ 
درصد و امسال ۹/۴ درصد رشدتولید و 
اقتصادی در بخش صنعت داشــته ایم 
که خیلی امیدوار کننده است. بهترین 
راه ایجاد  اشــتغال در کشور و به نوعی 
توزیع درآمــد از طریق بخش صنعت 
اســت. همین طور آمار تولید شرکت 
های صنعتی و معدنی بورسی در آبان 
ماه امســال ۵/۶ درصد نسبت به آبان 

سال گذشته بیشتر بوده است.
وی افزود: بحمدالله  حدود ۵ ماه است 
که شــرکت های صنعتــی و معدنی 
بورســی که نیمی از تولیــد را عهده 
دار هستند رشــد ۶ درصد و بیشتر را 
ثبت کرده اند.در آبان ماه نیز این رشد 
تکرار شد. در مجموع داده ها نشان می 
دهند که بخش تولید و صنعت در حال 

حرکت است.
وی در ادامــه در پاســخ به پرســش 
خبرنگاری در خصــوص طرح جدید 
مجلس نمایندگان آمریکا برای ممانعت 
از ورود فرزندان و مقامات ایرانی به این 
کشــور، بیان کرد: ما نیز آنها را تحریم 
خواهیم کرد که نتوانند به ایران بیایند. 

این تحریم خیلی بلاموضوع است.
 وزیر صمت در ادامه در پاسخ به پرسش 
خبرنگاری در خصــوص علت افزایش 
قیمت خودرو در دو هفته گذشته، بیان 
کرد: نرخ ارز از پنج مســیر بر بازارهای 
کشور تاثیر می گذارد. یکی بر روی مواد 
اولیه است. مثلا در خصوص محصولی 
مانند خودرو حدود ۱۰ الی ۲۰ درصد 
از قطعات آن را متناسب با نوع خودرو 
وارد کشور می کنیم. وقتی که قیمت 
دلار افزایش می یابد قیمت تمام شده 
خودرو نیز بالا می رود. ولی این قیمت 
تمام شده با قیمتی که اکنون در بازار 

است متفاوت است.
وی اضافه کرد: نکته مهم این است که 
از این مســیر قیمت خودرو در بازار در 
حال افزایش نیست. ما امروز یک قیمت 
تولید کننده داریــم و یک قیمت بازار 
داریم. قیمت بازار بعضا تا ۲۰۰ الی ۳۰۰ 

میلیون بالاتر از قیمــت تولید کننده 
اســت. آنچه که در ایــن دو ماه خیلی 
در این بازار آشفتگی ایجاد کرده قیمت 
های بازار اســت. قیمت هــای بازار به 
دنبال افزایش قیمت قطعات بالا نرفته 
است، بلکه از آنجا که عرضه و تقاضای 
خودرو در بازار متوازن نیست، خودرو به 
نادرستی تبدیل به یک کالای سرمایه 
ای شده و افرادی که می خواهند ارزش 
پول خود را حفظ کنند به سراغ خرید 

خودرو می روند.
وی در ادامــه خاطر نشــان کرد: پس 
وقتی قیمت دلار افزایش پیدا می کند 
قیمت خودرو نیز بالا می رود. اگر دلار 
نیز پایین بیاید قیمت خودرو نیز کاهش 
پیدا می کند. در سال های گذشته نیز 
دقیقا قیمت های بازار با قیمت ارز بالا 
رفته و با قیمت ارز نیز پایین آمده است.

وی در ادامه تاکید کــرد: راه حل این 

اســت که ما در درجه اول بین عرضه 
و تقاضا در بازار خــودرو تعادل برقرار 
کنیم. خوشبختانه میزان تولید خودرو 
بســیار خوب در حال پیشرفت است. 
در آبان ماه ۱۲۲ هزار دســتگاه خودرو 
ســواری، وانت و کامیون تولید شــده 
است که در  پنج سال گذشته بی نظیر 
بوده اســت. اکنون تولید خودروسازان 
هرکدام ماهانه به بیــش از ۶۰ هزارتا 
افزایش یافته است. تقریبا تا آخر آذرماه 
خودروسازان توانســته اند به اندازه کل 
تولید ســال قبل، خودرو تولید کنند. 
پس تولید خودرو اکنون روند خوبی را 
طی می کند. بحث واردات خودرو نیز از 
دو ماه پیش کلید خورده است. ما چهار 
سال سالانه حدود ۵۰۰ هزار خودرو در 
بازار کسری داشتیم. یعنی تقاضا حدود 
۵/۱ میلیون است، اما از سال ۹۷ تا قبل 
از امسال سالانه زیر یک میلیون خودرو 
تولید شده اســت. پس ما در این بازار 

تقاضای انباشته داریم.
وی افزود: طبیعی اســت که رفع این 
تقاضای انباشته زمان بر است. دو راهکار 
بیشتر نیســت؛ یکی افزایش تولید و 
دیگری واردات خودرو اســت. در حوزه 
تولید که رشد زیادی داریم. واردات نیز 
از آبان ماه نهایی شد. دولت در شهریور 
ماه آئین نامه واردات خودرو را مصوب 
کرد. یکسری ایراد را مجلس به آن وارد 
کرد. نهایتا سوم آبان ماه آئین نامه نهایی 
شد. همین روزها است که اولین گروه 
خودروهای وارداتی وارد گمرک شوند. 
ما برنامه عرضه گســترده خودروهای 

وارداتی را پیش بینی کرده ایم.

معاون وزیر نفت اعلام کرد:

کاهش کیفیت بنزین تکذیب شد
معــاون وزیر نفت در امــور پالایش و 
پخش فرآوردهای نفتی با تاکید بر اینکه 
کیفیت بنزین توزیعی در کشور کاهش 
نداشته اســت، گفت: مصرف سوخت 
مایع در نیروگاه ها و صنایع در مقایسه 

با سال گذشته ۲۰ درصد بیشتر است.
به گــزارش ایرنا، »جلیل ســالاری« 
روزگذشته  در جمع خبرنگاران با اشاره 
بــه اینکه گاز مایع به عنوان ســوخت 
نیروگاه ها مصرف نمی شود، اظهار کرد: 
تخصیــص گاز طبیعی بــه نیروگاه ها 
متفاوت اســت و هرچقدر مصرف گاز 
خانگی کاهش پیدا کند، به نیروگاه ها 

اختصاص پیدا خواهد کرد.
وی ادامه داد: تحویل گاز به نیروگاه ها 
بین ۱۰۰ تا ۲۲۰ میلیون متر مکعب در 
روز متغیر بوده است، با این حال نسبت 
به پارسال سوخت گاز و مایع بیشتری 

به نیروگاه ها تحویل شده است.
سالاری ادامه داد: تقریباً گاز معادل سال 
گذشته به نیروگاه ها تحویل شده، اما در 
بخش ســوخت مایع ۱۸ تا ۲۰ درصد 

مصرف بیشتر بوده است.
بخشی از مصرف قاچاق می شود

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی تاکید کرد: اکنون 
تولید و مصرف بنزین در نقطه ســر به 
سر قرار دارد، البته باید اقداماتی انجام 
شود؛ زیرا بخشی از مصرف به مسیرهای 

انحرافی مانند قاچاق می رود.
معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه قاچاق 

در نفتگاز حــدود ۷ میلیون لیتر و در 
بنزین نیز حدود ۵ میلیون لیتر در روز 
برآورد می شود، گفت: بخشی به دلیل 
مهاجرت کارت های ســوخت است که 

نظارت بیشتری می طلبد.
وی ادامه داد: بنزین عامل آلودگی هوا 
نیست، زیرا محموله های بنزین کیفیت 
مطلوبی دارند و بنزین معمولی و بنزین 

یورو اســتانداردهای ســازمان محیط 
زیست و سازمان ملی استاندارد را دارا 
معمولی  بنزین  اکتان  هستند.سالاری 
را ۸۷ و بنزیــن یــورو را ۹۲ اعــلام و 
بیان کرد: با پایان تعمیرات اساسی در 
پالایشگاه شازند در هفته گذشته، تولید 
بنزین سوپر آغاز و از این هفته توزیع آن 

آغاز شده است.

به گفته مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتــی ایران، در 
کشــور هیچ بنزینی با اکتــان زیر ۸۷ 

توزیع نمی شود.
وی ادامه داد: ناتــرازی در گاز داریم و 

مدیریت مصرف را باید توجه کنیم.
ســالاری افزود: ســالانه یک میلیون 
خودرو به چرخه حمــل و نقل اضافه 
می شود بدون آنکه خودرویی از چرخه 
خارج شود. باید شرایط اسقاط را فراهم 
کنیم و اســتاندارد تولید خودرو را نیز 
افزایش دهیم، در حالی که خودروها در 
جهان به ازای ۱۰۰ کیلومتر پیمایش ۴ 
لیتر بنزین مصرف می کنند، این رقم در 

کشور ما ۱۰ لیتر است.
پتروشیمی ها بنزین تولید نمی کنند

مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فرآورده هــای نفتی تاکید کرد: 
آلودگی هــوا به حجم زیاد گاز و تراکم 
کلان شهرها، مصرف بالای گاز و بنزین 

بر می گردد.
وی گفت: ال پی جی هنوز در آیین نامه 

سوخت کشور وارد نشده است.
سالاری با اشاره به اینکه پتروشیمی ها 
بنزین تولید نمی کنند، گفت: کیفیت 
ریفورمیت تولیدی در پتروشیمی ها با 

پالایشگاه ها یکسان است.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران تاکید کرد: به 
هیچ عنوان برای تامین بنزین مورد نیاز 

کشور، کیفیت آن پایین نیامده است.

۶ هزار میلیارد تومان جرایم مالیاتی تولیدکنندگان بخشیده شد
رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشور در 
راستای حمایت از تولید و تولیدکنندگان 
از بخشــودگی جرایم واحدهای تولیدی به 
میزان ۶ هزار میلیارد تومان در یک ســال 
گذشته خبر داد. به گزارش ایرنا از سازمان 
مالیاتی، داود منظور در جلسه ستاد درآمد 

سازمان با اشاره به سیاست کلان اقتصادی 
مبنی بر ضرورت حمایت از تولید و کسب 
و کارها گفت: سازمان امور مالیاتی با استفاده 
از اختیــارات حاصل از مــاده ۱۹۱ قانون 
مالیات های مســتقیم جهت پشتیبانی از 
بخش تولید به ویژه واحدهای تولیدی آسیب 

دیده از کرونا و تحریم اقتصادی، نسبت به 
بخشودگی درصد بالایی از جرایم مالیاتی 
این مودیان اقدام کرده است. به گفته منظور، 
واحدهای تولیدی در صورت تســویه اصل 
بدهی مالیاتی خود می توانند از بخشودگی 

حداکثری جرایم مالیاتی بهره مند شوند.

دیدگاه
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معاون میراث فرهنگی کشور:

الواح هخامنشی در آمریکا گیر افتاده است
معاون میراث فرهنگی از استرداد بخشی 
از اشــیاء تاریخی ایران از انگلســتان در 
آینده ای نزدیک خبر داد و درباره بازگشت 
باقــی مانده الواح هخامنشــی از آمریکا، 
گفت: استرداد الواح هخامنشی از دانشگاه 
شیکاگو به روابط ایران و آمریکا گِره خورده 

و فعلا وقفه ایجاد شده است.
 علــی دارابی ـ قائم مقــام وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ در 
نخستن نشست خبری خود ، درحالی که 
از اواخر شــهریورماه ۱۴۰۰ در این سمت 
منسوب شده اســت، در عین حال که با 
انتقادهای گسترده رسانه ها درباره پاسخگو 
نبودن معاونت میراث فرهنگی نســبت 
بــه وقایع این حوزه روبه رو شــد، مروری 
داشــت بر اقداماتی که تا کنون در حوزه 
میراث فرهنگی انجام شده است و درباره 
استرداد اشــیاء تاریخی به ایران از جمله 
الواح هخامنشی، غرق شدن بیش از ۱۲۰ 
محوطه باستانی با آبگیری سد چم شیر، 
چالش های سیاسی ثبت میراث ناملموس، 
تعیین وضعیت حقوق و دستمزد نیروهای 
پایگاه های میراث فرهنگی که در هفته های 
اخیــر به دلیــل نقص قانون اســتخدام 
 چالش برانگیز شــده اســت و مداخلات 
برخی اســتان ها در امور میراث فرهنگی، 

توضیحاتی داد.
معاون میراث فرهنگی در پاسخ به سوال 
ایسنا درباره آخرین وضعیت پرونده های 
اســترداد آثار تاریخی ایران و مشــخصا 
بازگشــت الواح هخامنشــی از آمریکا به 
ایران که قرار بود تا حدود ســه ماه پیش 
اتفاق افتد، گفت: بخش قابل ملاحظه ای 
از موضوع بازگشــت الواح هخامنشی به 
ایران حل شده بود، ولی به دلیل شرایطی 
که در دو سه ماه اخیر پیش آمد و روابط 
و مناســبات خارجی مــا را به طور کلی 
تحت تاثیــر قرار داد، وقفــه بزرگی ایجاد 
کرد و در عین حال که دادگاه حکم داده 
و بخشی از الواح بسته بندی شده بود که 
به ایران برگردد، اما الان انجام نمی شــود، 
چون بازگشت آن ها به روابط ایران و آمریکا 

گره خورده است. هرچند با توجه به حکم 
دادگاه، خوش بین هســتم مشکلی برای 

تحویل الواح وجود نداشته باشد.
انگلیس بخشی از اشیاء تاریخی ایران را پس 

می دهد
او ادامه داد: سه پرونده مفتوح دیگر داریم؛ 
اخیرا در دادگاه لندن موفق شدیم تعدادی 
از آثار فوق العــاده نفیس را پس بگیریم. 
هفته قبل از طریق وزارت خارجه اقدامات 
لازم بــرای پرداخــت حق الوکاله وکیل 

مربوطه انجام شد.
دارابی افــزود: در وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی کارگروهی را 
برای استرداد تشــکیل داده ایم، از وزارت 
خارجه هم تشکر می کنم که با جدیت و 
غیرت کمــک می کند. امیدوارم هر چهار 
پرونده استرداد اشیاء را به نتیجه برسانیم.

ناملموس  میراث  ثبت  در  *یونسکو 
کشورها سیاسی کاری می کند؟

دارابی ســپس درباره ثبت پرونده »یلدا« 
در یونسکو که مشترک با افغانستان اتفاق 
افتاد، اظهار کرد: سفیر کنونی افغانستان در 
یونســکو از دولت قبل است و ارتباطی به 
طالبان ندارد. یونسکو معتقد بود افغانستان 
کاری برای یلدا انجام نداده است، این میان 

رسانه ها نقش موثری داشتند و با جوامع 
محلی گفت وگو کردند و ما این مستندات 

را به یونسکو ارایه کردیم.
او در پاسخ به ســوالی درباره این که چرا 
ایــران در ثبت پرونده هــای نخل و چای 
با کشــورهای دیگر مشــارکت نداشته، 
آیا روابط سیاســی با برخی کشــورها در 
مشارکت این پرونده ها تاثیر داشته است، 
اظهار کرد: در پرونده های مشــترک باید 
طرف دیگر آمادگی داشــته باشد، هیچ 
مشکلی نیست، ما پرونده های چای و نخل 
را آماده می کنیم و با کشورهای دیگر ثبت 
خواهیم کرد، گاهی همکاری با کشورهای 
دیگر ساده تر است تا برخی از کشورها که 
دم دست هســتند و ملاحظات سیاسی 
دارند. تهیه پرونده مشابه منعی ندارد، مثلا 
نان لواش را ارمنستان ثبت کرده بود، اما 
بعد ایران و آذربایجان هم درخواست ثبت 
نان لواش را به یونســکو ارائه کردند. مثل 
پرونده کُشتی پهلوانی که ایران آن را سال 
۲۰۱۰ ثبت کرده بود، اما آذربایجان امسال 
ثبت کرد. در اجلاس اخیر چند نوع خرما 
از سوی کشورها ثبت شده و منعی نبوده 
است. ما امیدواریم پرونده های بیشتری را 

به عنوان میراث ناملموس ثبت کنیم.

دارابــی درباره تناقضی کــه در عملکرد 
یونسکو در موضوع ثبت عناصر فرهنگی 
ایران توســط کشــورهای دیگــر وجود 
دارد و همچنین ســکوت یونسکو دربرابر 
تلاش های جمهــوری آذربایجان که در 
جنگ رســانه ای تمامیت ارضی ایران را 
به مخاطره انداخته است، اظهار کرد: این 
ســوال را باید از وزارت خارجه پرســید. 
ساحت یونســکو فرهنگی است. همین 
آذربایجان دو هفته قبل در حمایت از ما 

برای یلدا و بقیه آثار رأی مثبت داد.
پرتره مظفرالدین شاه چه شد؟

دارابــی درباره مســکوت مانــدن برخی 
موضوعــات از جملــه پیگیــری پرتره 
مظفرالدین شاه که چندی پیش موضوع 
خروج آن از کاخ گلستان افشا شد، توضیح 
داد: بعضی از پرونده ها زمان می برد. درباره 
این پرتره همان موقع کاخ گلستان نظرش 
را اعلام کرد و دســتگاه های بازرسی هم 
بررسی کردند. درباره این پرتره مشخص 
نیست تابلو چه زمانی خارج و در حراجی 
به فروش رسیده است. کارگروهی تعیین 
شد چند نوبت صاحب نظران برجسته از 
نزدیک موضوع را بررسی کردند تا قصوری 

نشده باشد. 

اسماعیلی: نهادهای امنیتی مشوق و پیگیر آغاز برنامه های فرهنگی و هنری هستند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: نهادهای 
امنیتی مثل سایر بخش ها مشوق و پیگیر 

آغاز برنامه های فرهنگی و هنری هستند.
محمد مهدی اسماعیلی در گفت و گو با ایسنا 
درباره اظهارات اخیر خود مبنی بر پیگیری 
نهادهای امنیتــی برای برگزرای برنامه های 

هنری، اظهار کرد: هنرمندان از طرف مقابل 
تحت فشار هستند و ما خواستیم فشار را از 
روی آنها برداریم. از من پرسیدند آیا نهادهای 
امنیت مانع برگزاری این برنامه های فرهنگی 
هستند که من گفتم نه آنها مثل سایر بخش 

ها مشوق و پیگیر آغاز برنامه ها هستند.

وی تاکید کرد: نهادهای امنیتی هیچ دخالت 
ســلبی و ایجابی ندارند. در حوزه فرهنگ و 
هنر کار به صورت متمرکز در وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی انجام می شــود و هیچ 
اجباری در کار نیست فعالیت در این حوزه 

که با اجبار سنخیتی ندارد. 

توضیح معاون سازمان سینمایی درباره 
فعالیت کارگردانانی که فیلم توقیفی دارند

انتشــار حرف های یکی از کارگردان های ســینما درباره اینکه 
»سازمان سینمایی اجازه ساخت فیلم به کارگردان هایی که فیلم 
توقیفی دارند، نمی دهد، حتی اگر به ظاهر پروانه ساخت برایشان 
صادر کند«، بازتاب هایی داشــت که ما را بر آن داشت که پیگیر 

توضیح مسوولان سازمان یادشده باشیم.
معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی در پاسخ به اظهارات 
یک کارگردان درباره اینکــه اگر قانونی برای ممنوعیت فعالیت 
یک فیلمســاز که فیلم دارای مشــکل در شورای پروانه نمایش 
دارد، درست باشد، پس چرا مثال نقض آن، فیلم جدید کیانوش 
عیاری است که با وجود فیلم توقیفی »کاناپه« این روزها مشغول 
ســاخت فیلم جدید است؟ گفت: به نظر می رسد این موضوع به 
درستی منتقل نشده و اینکه هر کسی که فیلم توقیف شده دارد، 
نمی تواند فیلم بســازد اشتباه است؛ منظور این بوده که اگر یک 
کارگردان فیلمی در شورای پروانه نمایش دارد، باید ابتدا تکلیف 

آن را روشن کند.
او با اشاره به اینکه وقتی فیلمی پروانه ساخت دارد پس کارگردانش 
می تواند آن را بسازد، گفت: ما همیشه )از فیلمسازان( می خواهیم 
تکلیف فیلم قبلی را روشــن کنند. البته برای معدود افرادی این 
اتفاق می افتد که فیلم شان در شورای پروانه نمایش هنوز تعیین 

تکلیف نشده است.

ایل بیگی در پاســخ به اینکه مشکل فیلم »غیبت موجه« عباس 
رافعی چیست و چرا مشکل آن برطرف نمی شود؟ گفت: این فیلم 
اصلاحیه دارد و نکته درباره فیلم این است که وقتی کسی پروانه 
ســاخت می گیرد، باید طبق فیلمنامه ای که مصوب شده فیلم 
خود را بسازد. اگر فیلمنامه را در موقع ساخت تغییر دهند و این 
تغییرات بیش از حد معقول باشد که تغییر ماهوی زیادی صورت 
گیرد تخلف خواهد بود. ما هــم بالاخره حدی از تغییرات را در 

حین ساخت می پذیریم.
او در پاسخ به اینکه آیا موضوع مطرح شده از طرف عباس رافعی 
مبنی بر اینکه هر کســی که فیلم مشکل دار برای پروانه نمایش 
دارد، نمی تواند فیلم جدید بسازد صحت دارد یا خیر؟ گفت: اگر 
این طور بود که ما پروانه ساخت نمی دادیم. منعی برای ساخت 

ندارند اما معمولاً می گوییم مسئله قبلی را حل کنند.
معاون نظارت و ارزشــیابی سازمان ســینمایی در پاسخ به این 
پرسش که آیا باید این طور نتیجه گیری کرد که ادعای نادرستی 
مطرح شــده اســت؟ گفت: خیر، این طور نیست، چرا که ایشان 
نقل قولی را از طرف آقــای خزاعی مطرح کردند و من می دانم 
کــه منظور آقای خزاعی توصیه بوده تا کار قبلی جمع شــود و 
پرونده ای باز نماند و بعد فیلم جدید ســاخته شود. منظور این 

نبوده که منعی برای فیلمسازی وجود داشته باشد.
در این باره عباس رافعی هم در گفت وگویی تازه با ایسنا با اشاره 
به اینکه ماجرای فیلم »ســلوک« کمی پیچیده است، چون در 
اصل شهریور سال قبل پروانه ساخت »سلوک« صادر شده بود 
ولی مجوزهای لازم برای شــروع کار داده نشد، بیان کرد: از من 
خواســته شد ابتدا مشکل فیلم »غیبت موجه« را حل کنم ولی 
من پاسخ دادم که این مشکل را خود سازمان سینمایی باید حل 
کند، چرا که این فیلم در دوران مدیریت قبلی سازمان سینمایی 
از شــورای پروانه نمایش تایید و اصلاحاتی که خواســته بودند 
انجام شــد، منتها باید شورا تشکیل می شد تا صورتجلسه شود 
ولی پس از تغییر دولت، در شــورای جدید، تاییدیه قبلی برای 
صدور مجوز را قبول نکردند و اصلاحات جدیدی وارد شد. آنچه 
درباره تغییرات نسبت به فیلمنامه ای را که پروانه ساخت ایجاد 
شــده، پذیرفتم و بر همان اســاس، هر اصلاحیه ای که شورای 
فعلی پروانه نمایش خواســت، انجام دادم امــا باز هم از صدور 

مجوز خبری نیست.

سینما
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۹0 درصد مبادلات ایران و تاجیکستان 
از گمرک های خراسان رضوی است

استاندار خراسان رضوی گفت: 
این اســتان نقش پر رنگی در 
تبادلات بین ۲ کشــور ایران 
اکنون  دارد،  تاجیکســتان  و 
۹۰ درصد تبــادلات کالا به 
گمرک های  از  تاجیکســتان 
لطف آباد و سرخس خراسان 

رضوی انجام می شــود. یعقوبعلی نظری  در دیــدار با اعضای هیات 
تجاری کشور تاجیکستان افزود: حجم مبادلات کالا بین ایران و کشور 
تاجیکستان طی سال جاری حدود ۵۰ میلیون یورو گزارش شده است 

که این رقم پنج برابر کل مبادلات دولت گذشته با این کشور است.
وی بیان کرد: روســای دو کشور بر فراهم کردن شرایط همکاری های 
مشترک بسیار تاکید دارند، به طوریکه بر اساس تاکید روسای جمهور ۲ 

کشور این رقم باید به ۵۰۰ میلیون یورو برسد.
اســتاندار خراسان رضوی افزود: دوستی و رفاقت دیرینه مردم ۲ کشور 
ایران و تاجیکستان در پهنه تاریخی خراسان بزرگ که دارای اشتراکات 
فراوانی همچون اعتقادات مذهبی، زبان مشترک و فرهنگ اصیل است، 

باعث رفع مشکلات و پیشرفت طرفین خواهد شد.
وی گفــت: همه چیز آماده پر رنگ تر کردن روابط ۲ کشــور اســت و 

امیدواریم این روابط بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد.
رییس اتاق مشترک ایران و تاجیکستان با اشاره به حضور یک هفته ای 
اعضای هیات تجاری در ایران و سفر به مناطق مختلف کشور نیز گفت: 
روابط خراسان رضوی با کشور تاحیکستان باید بیش از پیش گسترش 
یابد و مورد توجه قرار گیرد، بر همین اســاس در ابتدای ســال آینده 
برگزاری همایشی با حضور فعالان اقتصادی ایران در کشور تاجیکستان 
در دست برنامه ریزی است. محمدحسین روشنک افزود: تفاهم نامه ای 
مشترک برای برگزاری نمایشگاه های مشترک، پیگیری حذف روادید و 

ارتباط بیشتر صنایع ۲ کشور در دست امضا است.

نیـروگاه های مشــهد بـدون 
فیلتراسیون هوا

بررسی  مســئول  کارشناس 
آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره 
کل حفاظت محیط زیســت 
خراسان رضوی گفت: با وجود 
انجام مکاتبات متعدد متاسفانه 
هیچ کدام از نیروگاه های طوس، 
شریعتی، مشــهد و فردوسی 

مجهز به سیستم فیلتراسیون هوا نیست.
فرخ لقا امینی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: سوخت اصلی کلیه 
نیروگاه های مشــهد جز نیروگاه طوس گاز اســت. اکثر اوقات این 
نیروگاه ها حدود اســتانداردهای زیست محیطی در خروجی هوا را 
رعایت می کند. در نیروگاه های شریعتی، مشهد و فردوسی از گازوئیل 
به جای سوخت جایگزین استفاده می شود. خروجی هوای نیروگاه 
طوس به دلیل استفاده از سوخت مازوت به عنوان سوخت جایگزین 

در اکثر اوقات بالاتر از حد استاندارد بوده و عامل آلاینده است.
کارشناس مسئول بررسی آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی خاطرنشان کرد: به استناد ماده ۱۳ 
قانون هوای پاک که در آن قید شــده »حداکثر یک ســال پس از 
لازم الاجرا شدن این قانون )قانون هوای پاک(، تمام مراکز صنعتی، 
تولیدی، عملیات معدنی، خدماتی، عمومی و کارگاهی اعم از دولتی 
و غیر دولتی موظفند از سوخت استاندارد مصوب استفاده کنند. در 
صورت عدم وجود سوخت مناسب، واحدهای مذکور مکلفند به هر 
نحو ممکن ترتیبی اتخاذ نمایند تا آلاینده های منتشره، در حدود مجاز 
انتشار آلاینده های هوا باشد« و همچنین ماده ۲۳ آیین نامه فنی ماده 
۲ قانون هوای پاک که وزارت نیرو را مکلف کرده کلیه نیروگاه های 
مازوت سوز را که حدود انتشار آلایندگی را رعایت نکرده اند، به سیستم 
کاهش نشر آلاینده های هوا مجهز نمایند، این اداره کل پیگیر تحقق 

موضوع مربوطه از طریق نیروگاه طوس و وزارت نیرو است. 
امینی توضیح داد: همچنین جهت افزایش سهم گاز تخصیص یافته 
به اســتان، اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی پیگیر 
مطالبات استانی است. امینی تصریح کرد: براساس نتایج به دست آمده 
از طرح سیاهه انتشار آلودگی های شهر مشهد، سهم منابع متحرک 
شامل انواع خودروهای سواری شخصی، تاکسی، وانت، موتورسیکلت، 
مینی بوس، اتوبوس، اتوبوس سرویس و کامیون در آلودگی هوا ۶۴ 
درصد و سهم منابع ثابت شــامل خانگی، تجاری، اداری، صنایع و 
نیروگاه ۳۶ درصد سهم دارند. نیروگاه ها و صنایع از منابع ثابت در این 

حوزه به ترتیب ۶۲ و ۱۵ درصد سهیم هستند. 

فرماندار مشهد:

دستگاه های اجرایی در روز ملی مشهد نقش ایفا کنند
فرماندار مشهد با بیان اینکه امسال اولین 
سالی است که روز ملی مشهد وارد تقویم 
شده است، گفت: تمام دستگاه های اجرایی 

باید در روز ملی مشهد نقش ایفا کنند.
محسن داوری ، با اشاره به گزارشات مطرح 
شــده در این جلسه، اظهار کرد: هدف ما 
این است که با استفاده از اطلاعاتی که در 
اختیار شــورای اداری شهرستان گذاشته 
می شود و با حمایت از ظرفیت های تمام 
اعضای شــورا، در جهت حل مشــکلات 

مشهد اقدام کنیم.
وی در پاســخ بــه گزارشــات آموزش و 
پرورش، تصریح کرد: وجود حدود ۶۰ هزار 
بازمانده از تحصیل در مشهد به معنی این 
اســت که مدیران مربوطه تا این مشکل 
را حل نکنند، نباید ســر بر بالین گذارند. 
حل این مشکل وظیفه مدیران آموزش و 
پرورش است، اما مدیران دستگاه های دیگر 

هم در این خصوص دارای وظایفی اند. 
فرماندار مشــهد افزود: پیشنهاد من این 
اســت که معاونت سیاسی فرمانداری در 

راستای حل مشکلات آموزش و پرورش، 
کارگروهــی را در ۵ بخش بــا مدیریت 
۵ نفر از روســای مناطق، با به کارگیری 
ظرفیت های ادارات تشکیل دهد. همچنین 
یک کار گروه تنها مختص بررسی اقداماتی 
باشــد که باید در راستای برگرداندن ۶۰ 
هزار دانش آموز جا مانــده از تحصیل به 
مدارس انجام شود و در جلسه بعد نتیجه 
این کارگروه را در شــورای اداری گزارش 
دهیم. داوری در خصوص مشــکل سرانه 

فضای آموزش و پرورش، بیان کرد: سرانه 
فضای آموزشی مشهد از متوسط کشوری 
و اســتانی پایین تر است. در حاشیه شهر 
ســرانه فضای آموزشی ۱.۸ است که این 
یک فاجعه برای مشهد می باشد. در حالیکه 
در استان های دیگر مدارس ۲ شیفت هم 
از میان رفته است، اما در مشهد مدارس ۳ 

شیفت وجود دارد.
وی عنوان کرد: به منظور برطرف ســازی 
مشکل کمبود نیروی انسانی در آموزش 

و پرورش، دستگاه های اجرایی می توانند 
نیروهای خود را در صورت تمایل در اختیار 
آموزش و پــرورش قرار دهند. همچنین 
امکاناتــی که در انبارهای دســتگاه های 
اجرایی نو بــوده و خاک می خورد و مورد 
نیاز آموزش و پرورش است نیز در اختیار 

این سازمان قرار داده شود.
رئیس شــورای اداری شهرستان مشهد 
اضافه کرد: همچنین اشــکالی ندارد که 
برخــی از مکان هایی که ســرمایه دار آن 
هســتیم و دور آن ها را حصار کشیده ایم 
و آن را برای ســازمان خــود می دانیم را 
در اختیار آمــوزش و پرورش قرار دهیم. 
اکنــون بودجــه لازم را داریم، اما زمینی 
برای ســاخت مدرسه نداریم. باید نهضت 

مدرسه سازی را راه اندازی کنیم.
داوری در پاسخ به ارائه گزارشات فرمانده 
نیــروی انتظامی مشــهد، اظهارکرد: از 
همه ارکان امنیتی که دوران ســخت و 
پر تلاطمی را گذرانده اند، تشکر ویژه ای 

دارم. 
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511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی قانـون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و 
برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۲۱۲۳ مـورخ ۱۴۰۱/۰۹/۰۱ 
هیـات تعییـن تکلیـف موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در 
واحـد ثبتـی طرقبـه شـاندیز تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضی 
ملـی ۰۹۴۳۶۲۵۳۹۴ شـماره  روحانـی طرقبـه شـماره  زهـرا  خانـم 
شناسـنامه ۶۳ مـورد تقاضـا و انتقـال از محـل مالکیت خـود متقاضی 
نسـبت بـه مالکیت ششـدانگ یک باب مغـازه به مسـاحت ۳۳/۶۶ متر 
مربـع  قسـمتی از پـلاک  ۳۰۲۹  فرعـی از ۱۰/۶۲۷   اصلـی واقـع در 
خراسـان رضـوی بخـش ۶ مشـهد حـوزه ثبـت ملـک طرقبـه شـاندیز 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون  تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ 
آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت به فاصلـه ۱۵ روز از طریق 
ایـن روزنامـه  محلی و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها 
رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـلام 
شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی و در 
روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تا دو مـاه اعتراض خـود را به اداره 
ثبـت محـل وقوع ملـک تسـلیم و گواهی تقدیم و رسـید اخـذ نمایند. 
معتـرض بایـد ظـرف یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیم 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت 
اقدامـات ثبـت موکـول به ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت و در صورتی 
کـه اعتـراض در مهلت قانونی واصـل نگردد یا معتـرض، گواهی تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبادرت 

بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانع از 
مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت . م.الف۲۵۷ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۰/۰۱. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۱۵

حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع ماده ۳ قانـون و ماده ۱۳ آئین نامـه قانون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۶۷۰۰۱۰۴۹ مـورخ ۱۴۰۱/۰۸/۲۹ هیـات اول 
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک مشـهد 
ناحیـه چهـار تصرفـات مالکانـه بلامعارض متقاضی آقای سـید فرشـید 
تاجدار فرزند سـید محمود به شماره شناسـنامه ۰۹۵۰۶۱۹۶۴۷ صادره 
از مشـهد در ششـدانگ  اعیـان یکبـاب کارخانـه صنعتی کـه عرصه آن 
متعلـق بـه موقوفات سـادات رضوی می باشـد بـه مسـاحت ۳۲۲۵/۲۰ 
متـر مربـع قسـمتی از پـلاک  شـماره ۱۰۷ فرعـی از ۷۰   اصلـی واقـع  
در اراضـی خرابـه امیـن  خراسـان رضـوی  بخش ۱۰  حـوزه ثبت ملک  
مشـهد ناحیـه چهار از محـل  مالکیت واگذاری موقوفات سـادات رضوی 
نسـبت بـه اعیـان آن محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عموم 
مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی 
که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته 
باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهی به مـدت دو ماه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول 

اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الف۲۲۳ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۹/۱۶. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۰۱

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 4 مشهد

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع ماده ۳ قانـون و ماده ۱۳ آئین نامـه قانون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۳۰۴۸ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی خانم فاطمه قرائی فرزند محمود بشـماره شناسـنامه ۲۸۱  در 
ششـدانگ یـک باب سـاختمان بـه مسـاحت ۱۷۱/۰۸ مترمربـع  پلاک 
۰ فرعـی از ۱۶۰۳  اصلـی واقـع در بخـش یک شـهر کاشـمر خریداری 
از مالـک رسـمی آقـای میـرزا علـی اکبرخان کشـمیری محـرز گردیده 
اسـت .لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله ۱۵ 
روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و 
پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در 
صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات 

سـند مالکیت صـادر خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۱۰/۰۱ 

انتشارنوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۱۵  
احمد جهانگیر-  رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

پیشکسوت تیم های پرسپولیس و استقلال:

غیبت مهاجمان باعث شد گل محمدی دست به عصا باشد
پیشکسوت تیم های پرسپولیس و استقلال 
گفت، غیبت دو مهاجم اصلی سرخپوشان 
باعث شده اســت یحیی گل محمدی در 

دربی ۹۹ دست به عصا باشد.
غلامرضا فتح آبادی در گفت و گو با خبرنگار 
ورزشی خبرگزاری تسنیم درباره تساوی 
۲ - ۲ تیم های اســتقلال و پرسپولیس 
در دربــی ۹۹ اظهار داشــت: ایرادی که 
به دربی وارد اســت برگــزاری این بازی 
بدون حضور تماشــاگر بود. درست است 
پرسپولیس مشــکلاتی داشت ولی به هر 
حال این مشــکلات باعث شد یک مقدار 
گل محمدی دست به عصا حرکت کند. با 
توجه به غیبت دیاباته و لوکادیا، سرمربی 
پرسپولیس مجبور بود از نفراتی استفاده 
کند که مانع از شکســت تیم شوند. تیم 
گل محمدی طوری بازی کرد که حداقل 

یک امتیاز بگیرد.
وی افــزود: گل محمدی مربــی خوب و 
پخته ای اســت و می تواند تاکتیک های 
مختلفی به کار بگیرد. مثلاً وقتی سرزن 
نــدارد، شــوت های از راه دور و ناگهانی 
و گرفتن ضربات ایســتگاهی و سانتر از 
جناحین روی زمین، می تواند مؤثر باشد. 
دیدیم که وقتی ضربه ایستگاهی گرفته 
شد از گولسیانی به خوبی استفاده کردند 
و پرســپولیس به گل هم رسید که این 
تاکتیک خوبی بود.پیشکســوت فوتبال 
ایران در ادامه تصریح کرد: از طرف دیگر 
اســتقلال با نفرات کاملش آمده بود که 
پرسپولیس را شکســت بدهد، ولی تیم 
گل محمدی حتی می توانست پیروز بازی 
باشد. به خاطر اینکه استقلال به دنبال برُد 
بود و پرسپولیس می توانست از ضدحملات 

استفاده کند.
فتح آبــادی در واکنش به این موضوع که 
لوکادیا یک روز قبل از دربی به کشورش 

بازگشت و این موضوع کار پرسپولیس را 
سخت کرد، گفت: شاید برنامه هایی بوده 
که لوکادیا از ایران خارج شــده است. ما 
دقیقاً نمی دانیم ماجرا چیســت. به نظرم 
باشگاه پرســپولیس در این مورد خوب 
شفاف سازی نکرده است. مردم باید بدانند 
چــه اتفاقی افتاد که ۲۴ ســاعت قبل از 
دربی به یکباره این بازیکن از کشور خارج 
شد. درویش خیلی می تواند در این مورد 
صحبت کند. به هر حال و به نظر من صد 

درصد در این ماجرا باشگاه مقصر است.
وی در پایان با اشاره به کیفیت مسابقات 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر توضیح داد: ما در 
جام جهانی دیدیم که چه اتفاقاتی افتاد و 
از فینالش صد ســال دیگر هم مردم یاد 
خواهند کرد. الان فدراسیون می تواند برای 
دانش افزایی مربیان داخلی، آنها را به خارج 
از کشور اعزام کند یا اینکه مربیان خوب 

بیایند و در ایران کلاس برگزار کنند. اگر 
این کار انجام نشود در حق مربیان داخلی 

ظلم شده است.
درخشان: لوکادیا و دیاباته بودند نتیجه دربی 

فرق می کرد
سرمربی پیشین پرسپولیس تأکید کرد، 
ایــن تیم برای ماندن در کورس قهرمانی 
باید اقدام به جــذب مهاجم جدید کند.

حمید درخشان به تسنیم، درباره تساوی 
دربی ۹۹ اظهار داشــت: شاهد یک بازی 
نرمال و پایاپای بودیم و هر دو تیم به زمین 
آمده بودند تا نبازند. هر تیمی که جلو افتاد 
تلاشی برای زدن گل های بعدی نکرد و 
هر دو تیم بعد از زدن گل بااحتیاط فوتبال 
بازی کردند. وقتی در فوتبال گل می زنید، 
می توانید برای زدن گل های بعدی تلاش 
کنید، اما پرســپولیس و استقلال در این 

زمینه احتیاط به خرج دادند.

وی با اشاره به موقعیتی که مهدی ترابی 
بعد از زدن گل اول پرسپولیس از دست 
داد، تأکیــد کرد: پرســپولیس به همان 
موقعیت قانع شد، اما اگر آن صحنه دو سه 
بار دیگر تکرار می شد پرسپولیس به گل 

دوم می رسید و می توانست برنده باشد. 
سرمربی پیشین پرســپولیس در مورد 
غیبت یورگن لوکادیا و شیخ دیاباته در 
دربی ۹۹ تهران تصریح کرد: بدون شک 
غیبت لوکادیا و دیاباته لطمه بزرگی به 
پرســپولیس زد و اگر آنها در این بازی 
بودند قطعاً شیوه بازی پرسپولیس هم 
عوض می شد و نتیجه هم فرق می کرد. 
پرســپولیس در غیاب ایــن دو بازیکن 
عملکرد بدی نداشت و از همه مهمتر این 
بود که در دقایق پایانی به بازی برگشت 
و امیــدش را برای زدن گل تســاوی از 

دست نداد.

زنیت - سپاهان؛ ۲۸ بهمن در ورزشگاه نقش جهان
با اعلام باشگاه زنیت، این تیم در ورزشگاه 

نقش جهان به مصاف سپاهان می رود.
به گزارش ایسنا، با اعلام باشگاه زنیت 
ســن پترزبورگ روســیه، این باشگاه 
اواخر بهمن ماه به اصفهان سفر خواهد 
کرد و در روز ۲۸ بهمن در ورزشــگاه 

نقش جهان مقابل این تیم قرار خواهد 
گرفت.

پیش از این قرار بود دو تیم ششم آذر در 
ورزشگاه نقش جهان اصفهان به مصاف 

هم بروند که این دیدار لغو شده بود.
امروز)چهارشنبه( تقابل تیم های زیر ۱۷ 

سال زنیت و نوجوانان سپاهان با تساوی 
۲ بر ۲ به پایان رسید.

هم چنین تیم جوانان سپاهان و تیم زیر 
۱۷ ســاله های زنیت فردا )پنج شنبه( در 
اصفهان در دیداری دوســتانه مقابل هم 

قرار می گیرند.

مهاجم هلندی پرسپولیس برمی گردد؟
برای  پرســپولیس  باشگاه 
مهاجم  وضعیــت  پیگیری 
هلندی خود، بــا او تماس 
گرفت اما زمان بازگشــتش 

مشخص نشد.
بــه گزارش ایســنا، یورگن 
لوکیادیا که بــه یک باره دو 

رور پیش از داربی تهران، ایران را ترک کرد، هنوز مشخص نیست 
به ایران بازخواهد گشت یا خیر.

روز گذشــته مدیران پرســپولیس با او تماس گرفتند و جویای 
احوالش شدند اما در این مکالمه درباره زمان بازگشتش صحبتی 
انجام نشــد. لوکادیا پیش از ترک ایران به مسئولان پرسپولیس 
اعلام کرده بود به خاطر بیماری همســرش به کشورش می رود و 

ظرف ۴۸ ساعت به ایران بازخواهد گشت.

پاشازاده:  باید به مهاجم استقلال 
»آفرین« گفت

مدافع پیشــین اســتقلال 
اعتقــاد دارد حــال و روز 
نیســت  خوب  فوتبال مان 
و برای اثبــات ادعای خود 
جدایــی عجیــب و غریب 
در  پرســپولیس  مهاجــم 

آستانه دربی را مثال آورد.
مهدی پاشازاده در گفت وگو با تسنیم، درباره تساوی ۲ - ۲ دربی 
هفته دوازدهم لیگ برتر، اظهار داشت: قبل از اینکه در مورد مسائل 
فنی صحبت کنیم، باید بگویم حال و روز فوتبال مان خوب نیست. 
مســائل غیرفوتبالی در این مورد تأثیرگذار بوده و در تیم ملی و 
حالا رده باشــگاهی مشهود است. بدون تماشــاگر بودن بازی ها 
یکی از این موارد است. ابتدا اعلام کردند دربی با حضور تماشاگر 
برگزار می شود و سپس به خاطر آلودگی تماشاگران اجازه حضور 
در ورزشــگاه را پیدا نکردند. این اتفاقات اصلاً خوب نیست. رفتن 
عجیب و غریب فوروارد پرســپولیس هم نشــان می دهد فوتبال 
ما شــرایط عادی ندارد و اوضاعش خوب نیســت. وی با اشاره به 
نتیجــه ای که در دربی رقم خورد، تصریح کرد: اینکه دربی چهار 
گل داشت، خوب بود، ولی خیلی روی کار تاکتیکی نبود و بیشتر 

روی اشتباهات فردی و جاگیری ها این چهار گل به ثمر رسید. 

مستطیل سبز
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